
 
بیمه تکمیلی

چرا بیمه تکمیلی با اینکه نسخه ها همه الکترونیکی شده است 
باز هم برای دریافت هزینه های دارویی و... باید برگه از مطب به 
بیمه تکمیلی ارائه کنیم. از مسئولان تقاضا داریم که کاری کنند 
تا این کار هم به صورت الکترونیکی انجام شود تا مشکلات رفت 

و آمد بیماران کمتر شود. 

اصغری از تهران 

یارانه
از مسئولان تقاضا داریم که لطفا رسیدگی به اینکه یارانه قشر 
بعضی از خانوارهای بازنشسته لشکری که معوق ماه های قبل 
که از طریق سازمان رفاه واریز نگردیده است پیگیری کنند تا 

بتوانیم این یارانه های معوقه را دریافت کنیم. 

حبیبی از تهران 

بیمه آموزش و پرورش
از روزنامه آرمان که پر محتواست تشکر می کنم بازنشسته 
آموزش و پرورش هستم با دفترچه بیمه خودم یک آزمایش 
دادم که قیمت آن 400 هزار تومان شد که مبلغی که بابت 
سهمیه بیمه من از آن کسر شد مبلغ 50هزار تومان بود. آیا 
رواست با این حقوق های بازنشستگی برای یک آزمایش اینقدر 
پول بدهیم لطفا مسئولان فکری به حال بیمه های بازنشستگی 

کنند. 

کلهر از تهران 

  با سردشدن هوا 
بازار لباس های تاناکورا گرم شد

 چندسالی است بازار شیراز با شروع فصل سرد و به دلیل 
گران بودن قیمت پوشاک زمستانه به پوشاک تاناکورا و 
دست دوم روی خوش نشان داده است. خبرگزاری ایلنا، در 
گزارشی نگاهی به این بازار انداخته و توصیف خود را اینگونه 
آغاز کرده؛ چند رگال لباس را در گوشه ای از پیاده رو قرار 
داده است و لباس ها را از کیسه های سیاه بیرون می آورد و 
بر سر رگال ها قرار می دهد، در فاصله چند صد متری چند 
دستفروش شبیه به هم هستند که لباس های زمستانه را 
که عمدتا پوشیده شده هستند بر رگال ها می گذارند. کمی 
بعد مشتری و خریداران این چنین پوشاک هایی که کم 
نیستند هر کدام لباسی را برمی دارند و پس از وراندازی و 
پذیرش کم و کاستی ها آن را می خرند. قیمت های پایین 
لباس های زمستانه نسبت به قیمت های بازار علاقه مندی 
بسیاری برای خرید پوشاک تاناکورا شده است. پوشاک هایی 
که عمدتا دست دوم هستند اما با قیمت بسیار پایین نسبت 
به جنس های مشابه و نو عرضه می شوند و بسیاری راغب به 
خرید آن هستند. برخی از فروشنده ها به مشتری هایی که 
توان خرید جنس بهتری دارند جنس های با کیفیت تری را 
معرفی می کند که عمدتا مارک و خاص هستند. بسیاری 
خواهان لباس خارجی و به نوعی مارک هستند خواستار 
خرید چنین لباس هایی هستند که یا کمتر پوشیده شده و 
یا اینکه به نوعی وارد شده است و دست دوم نیستند. اگرچه 
این پوشاک ها با قیمتی ارزان تر عرضه می شود اما از نظر 
بهداشت و تاثیر بر رکود تولیدات داخلی همواره مورد سوال 
بوده است. رئیس اتحادیه خیاطان و تولید کنندگان پوشاک 
شیراز با اشاره به اینکه در بحث خرید پوشاک تاناکورا دو 
موضوع مطرح است، می گوید: عده ای به دلیل ارزان بودن 
خواستار خرید این پوشاک می شوند. صابر کاظمی با اشاره 
به اینکه تمایل به خرید پوشاک تاناکورا به معنای تأیید 
پوشاک تاناکورا نیست و سلامتی و بهداشت استفاده از این 
پوشاک مطرح است، عنوان می کند: همچنین براساس مدل 
کیفیت و کهنگی یا تازگی آن، دسته بندی شده و خریدار 
پوشاک های ارزان قیمت می شوند. کاظمی با بیان اینکه 
برخی از لباس های تاناکورا نیز از لباس نو هم گران تر و به 
نوعی مارک و شناخته شده هستند، تصریح می کند: به 
واسطه تحریم ها و مسائل ارزی چنین پوشاک هایی وارد 
نمی شوند و در هر دو حالت خرید چنین پوشاک هایی 
ضربه به تولید داخلی است. رئیس اتحادیه خیاطان و تولید 
کنندگان پوشاک شیراز با انتقاد از اینکه از تولید کننده ها 
حمایت نمی شود و چند سالی است که بنا بود یارانه تولید 
به تولیدی ها پرداخت شود اما تاکنون پرداخت نشده، یادآور 
می شود: صرفا تبلیغات و بهره برداری از صحبت ها می شود 
اما در عمل دست تولید کننده خالی است. کاظمی با اشاره 
به هزینه سنگین تولید می گوید: اینکه قیمت لباس گران تر 
می شود به معنای سود بیشتر نیست بلکه نشان دهنده گران 
شدن هزینه تولید است و این خود به خود تقاضا را کمتر می کند 
و تعداد فروش کاهش می یابد. او با اشاره به اینکه تولیدکنندگان 
در دوران بیماری کرونا ضربه خوردند و تولید پوشاک ضربه دید 
و خیلی از کارگاه ها تعطیل شدند، عنوان می کند: حدود 450 تا 
500 تولیدکننده پوشاک داریم که خیلی از آنها فعال نیستند 
و کارگر ندارند. کاظمی با اشاره به اینکه در حال حاضر بازار 
پوشاک خوابیده است و زمانی که بازار خوب نباشد به طبع تولید 
کننده هم بازار خوبی ندارد، ابراز می کند: همچنین نوسانات 
قیمتی برای این موضوع تاثیر گذار است و شرایط را تشدید 
می کند. کاظمی در رابطه با کیفیت تولید پوشاک داخلی نیز 
می گوید:  تولید کننده های خوب و قدری داریم و باید حمایت 
شوند و کارگران خوبی را داریم که لباس هایی که تولید می کند 
با لباس های خارجی برابری می کند. او با بیان اینکه بسیاری از 
انواع پوشاک در شیراز تولید می شود و برخی مواقع به تهران 
ارسال می شود و با بسته بندی تهران به اسم  پوشاک تهران 
به فروش می رسد .  رئیس اتحادیه خیاطان و تولید کنندگان 
پوشاک شیراز تصریح می کند:  در واقع تولید کننده هایی که 
در استان داریم پوشاک را با بسته بندی های تهران می فروشند 

وگرنه از نظر فنی و کیفیت مشکلی نداریم. 

   آرمان ملی: آتش همچنان در جنگل های هیرکانی 
زبانه می کشد؛ خبری که مثل سایر اخبار محیط زیستی چند 
روزی پررنگ می شود و البته این بار که اصلا پررنگ هم نشد 
و بعد با فروکش کردن آتش، خبرش هم به فراموشی سپرده 
می شود و می رود تا آتش سوزی بعدی. این بار خبر را اینگونه 
نشر دادند؛ مدیرکل منابع طبیعی استان گیلان با اعلام تداوم 
آتش سوزی در جنگل های هیرکانی از تداوم آتش سوزی در 
جنگل های هیرکانی در منطقه شهرستان رودبار خبر داد و 
گفت: امیدواریم امروز حریق به طور کامل اطفا شود و هر گونه 
امکان شعله ور شدن آن را خنثی کنیم. او که اسمش میرحامد 
اختری است، البته تصریح کرد که »نیروهای منابع طبیعی 
و بالگردهای اطفای حریق همچنان در پنجمین روز از این 
آتش سوزی  در حال اطفای آن هستند.« و گفت: »این حریق 
چندین بار خاموش شده، اما از آنجا که باد گرم و شدیدی 
در منطقه وجود دارد شاهد شعله ور شدن مجدد آتش  در 
این منطقه هستیم. تا به امروز )روزگذشته( 5 بار این حریق 
خاموش شده، اما به دلیل همین بادها، حریق دوباره شعله ور 
شده است.« او افزود: حریق جنگل های هیرکانی تا دیروز در 
شهرستان های طالش، ماسال، رضوانشهر و فومن وجود داشت 
که در همان روزهای نخست خاموش شد و حدود 40 هکتار 
از جنگل های این مناطق تحت تأثیر آتش سوزی قرار گرفت. 
در حال حاضر منطقه تحت حریق شهرستان رودبار نیز خود 
نزدیک 40 هکتار است. اختری در مورد دلایل افزایش حریق 
در فصل پاییز در جنگل های هیرکانی یادآور شد که »در این 
مناطق درختان پهن برگ زیاد است و وقتی در پاییز این 
برگ ها روی زمین می افتند و سطح زمین را می پوشانند، با هر 
بی احتیاطی احتمال بروز آتش سوزی وجود دارد.« همان طور 
که می بینیم اظهار نظر مسئولان در سطح اعلام خسارات و 
تخمین زمان خاموشی آتش باقی می ماند. متأسفانه برخی 

مسئولان هنوز در بحث محیط زیست به لحاظ توجه و نظارت، 
احساس ضرورت نکرده اند. سرمایه ها و بودجه ها در بخش 
محیط زیست با محرومیت هایی مواجه هستند. با حنیف گلزار، 
کارشناس و کنشگر حوزه محیط زیست و منابع طبیعی در 
زمینه این گونه آتش سوزی ها، حواشی و ابعاد آن و خساراتی 
که برای آینده یک سرزمین می تواند به بار بیاورد همچنین 
چشم انداز مسئولان در این زمینه به گفت وگو نشستیم که 

در ادامه می خوانید: 
  نبود نظارت و کمبود شدید امکانات

حنیف گلزار، کنشگر حوزه محیط زیست به »آرمان ملی« 
می گوید در مناطقی که به لحاظ بارندگی دچار کمبود هستند 
معمولا چنین آتش سوزی هایی رخ می دهد و این طبیعی 
است؛ یک دلیل آن می تواند باد گرم باشد اگر بخواهیم به طور 
طبیعی ریشه یابی کنیم اما خب یک سری از این آتش سوزی ها 
منشأیی غیرطبیعی دارند به این معنا که یا گردشگر به جنگل 
می رود یا شکارچیان غیرمجاز هستند و در جنگل آتش 
روشن می کنند، مهارش نمی کنند و به به طور کامل خاموش 
نمی کنند و این باعث آتش سوزی می شود. آقای گلراز اما به 
یک مساله اساسی اشاره می کند و آن بحث نبود نظارت است. 
اینکه متأسفانه درِ جنگل های ما همیشه باز است و هر شخص 
و گروهی هر زمان که اراده کرد می تواند وارد جنگل شود؛ 
مساله ای که در خیلی از جاهای دیگر دنیا اینطور نیست اینکه 
هر زمان خواستی وارد جنگل شوی و بتوانی آنجا آتش هم 
روشن کنی! این کارشناس محیط زیست می گوید که البته 
ما انتظار نداریم که اینجا بخواهد قواعد و قوانینی اجرا شود 
که از ورود افراد به شکل کنترل نشده در جنگل جلوگیری 
کند اما حداکثر انتظار این است که تدابیری اندیشیده شود 
که اگر اتفاقی اینچنین رخ داد بتوانند در کوتاه ترین زمان 
ممکن، آتش را مهار کنند و اجازه ندهند که گسترش پیدا 

کند و متأسفانه در این بخش هم به این دلیل که امکانات 
لازم وجود ندارد یا سرمایه گذاری نشده ضعف اساسی وجود 
دارد. او ادامه می دهد: امکاناتی وجود ندارد که بتوان آتش 
را مهار کرد. در این بخش خیلی ضعف داریم یعنی به دلیل 
اینکه امکانات و تجهیزات لازم را نداریم، نمی توانیم آتش را 
به سرعت مهار کنیم و خسارات گسترده می شود. اما دلیل 
اینکه بودجه و هزینه های کافی برای مهار آتش اختصاص داده 
نمی شود چیست؟ گلزار، مهم ترین دلیل اینکه بودجه ای برای 
پیشگیری یا اطفای آتش سوزی در جنگل ها چه شمال چه 
زاگرس و سایر مناطق،  اختصاص پیدا نمی کند را این می داند 
که گویا این مساله اصلا برای کسی مهم نیست! هر زمان هم 
که به این موضوع اشاره می شود و آتش سوزی رخ می دهد و 
افکار عمومی مسئولان را تحت فشار قرار می دهند، بعدا بیان 
می کنند که سرمایه گذاری لازم انجام نشده یا پول نداریم یا 
بهانه می آورند که نهادی که باید سرمایه را اختصاص می داده، 
نداده و بین هم مساله را پاسکاری می کنند و آخر هم به هیچ 
نتیجه ای نمی رسیم. این کارشناس، به اتفاقات سال های 
گذشته در منطقه زاگرس در بحث آتش سوزی اشاره می کند 
و می گوید: مردم همیشه پای کار بودند و متأسفانه چند نفر 
هم جان خود را در این راه از دست دادند در صورتی که اگر 
سرمایه گذاری لازم انجام شده بود و پول لازم اختصاص داده 
شده بود، اگر حتی برای همین مردمی که خودجوش به 
کمک می آیند دوره ها و کلاس های آموزشی گذاشته شده 
بود و امکانات و تجهیزات لازم در اختیارشان بود قطعا ما این 

مشکلات را نداشتیم. 
 بودجه های کلان صرف ساخت سدها یا طرح های 

انتقال آب می شود
گلزار می گوید: برای خیلی از پروژه های عمرانی غیرضروری در 
کشور، بودجه آنچنانی اختصاص داده می شود مثلا برای ساخت 
سدهای مختلف یا برای اجرای طرح های انتقال آب بین حوضه ای 
و سایر موارد، مبالغ کلانی هم اختصاص داده می شود اما هیچ 
وقت برای مساله مهمی مثل کنترل یا مهار آتش سوزی هیچ وقت 
این اتفاق نمی افتد و این مساله نشانگر این است که این مساله 
برای سیاستگذاران ما هنوز آن اهمیت لازم را پیدا نکرده است. 

 ناآگاهی
اما دلیل اینکه این مساله برای برخی مسئولان از اهمیت 
برخوردار نبوده چیست؟ این کارشناس و کنشگر محیط زیست 
دلیل آن را این می داند که  برخی مسئولان به نقش و کارکرد 
اکولوژیک جنگل ها آشنایی ندارند؛ در واقع دلیلش یک کلمه 
است؛ ناآگاهی. گلزار، کلمه ناآگاهی را تکرار می کند و می گوید 
که نگاه  برخی مسئولان به منابع طبیعی ثروتی مجانی است 
که در راستای منافعی غیر از حفاظت و صیانت از محیط زیست 
هزینه شود. مخلص کلام این است که  برخی مسئولان منافع 
کوتاه مدت را می بینند و چشم اندازی برای آینده و حفظ منابع 

طبیعی کشور ندارند. 
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ذره بیــــن

 مادر »پیروز« در دی ماه شرایطش 
برای باروری مساعد می شود 

 رئیس سازمان حفاظت محیط زیست 
پیروز خوی  می شود  بیان  اینکه  درباره 
وحشی گری ندارد، عنوان کرد: تکثیر در 
اسارت همین است هیچ وقت آن انتظار خوی 
طبیعی را نباید داشته باشیم حتی اگر هم 
رهایش کنیم در منطقه توران باید فضای 
محدودتری داشته باشیم. علی سلاجقه 
در پاسخ به این سوال که درباره خبرهای 
منتشر شده در خصوص پیروز توله یوز ایرانی 
و اینکه گفته می شود هزینه و اعتبار لازم 
برای نگهداری وی وجود ندارد و تصمیم بر 
رهاسازی وی در طبیعت گرفته شده است، 
موضع سازمان محیط زیست چیست، گفت: 
اگر پیروز به شرایطی برسد که بتوانیم رهایش 
کنیم، این اتفاق بسیار فوق العاده است اما فعلًا 
شرایطش مناسب نیست که این کار را انجام 
دهیم. رئیس سازمان حفاظت محیط زیست 
درباره این که افکار عمومی نگران وضعیت 
پیروز و رهاسازی وی است، بیان کرد: جای 
نگرانی نیست؛ مادر پیروز هم ان شاءا... در 
دی ماه شرایطش برای تکثیر مساعد می شود 
و مطمئن باشید تکثیر و تولید مثل انجام 
خواهد شد و امیدوارم این تولید مثل چند 
قلو باشد تا اتفاق خوبی رخ دهد ما هم در حال 
بررسی ظرفیت ها هستیم. او درباره اخبار 
مربوط به هزینه نگهداری پیروز گفت: به 
هیچ وجه این گونه نیست اصلًا از این خبرها 
نیست، تکثیر پیروز یک فرآیند علمی بود 
که دستاورد بسیار خوبی برای ایران داشت. 
سلاجقه ادامه داد: همان طور که مشاهده 
کردید دو توله یوز از بین رفتند و فقط پیروز 
ماند. پزشک ها و دامپزشک های متعدد و انواع 
و اقسام دستگاه ها و همچنین دستگاه های 
سونوگرافی و رادیولوژی خریداری کردیم 
و کاملًا وضعیت پیروز پایش می شود و هیچ 
قصوری وجود ندارد با دامپزشک های خارج 
از کشور ارتباط وجود دارد و مشاوره گرفته 
می شود، شرایط پیروز کاملًا عالی است. او 
یادآور شد: پیروز از روز اول که به دنیا آمد 
مشکلاتی داشت تمام قسمت های بدنش 
تیمار می شود مرتب در حال پایش است و 
اگر اتفاقی هم خدایی نکرده برایش بیفتد، 
واقعاً ناخواسته و در بحث های علمی است 
اما مطمئن باشید سازمان توان تمام توانش 
را گذاشته که پیروز به درجه پیروزی برسد. او 
تاکید کرد: به دنیا آمدن پیروز یک کار علمی 
بود که نتیجه خوبی در برداشت و اتفاقات 

خوبی را برای کشور به ثمر رساند. 

  کارگران و مشکلاتی که 
حل نمی شود

چالش های کارگری و کارفرمایی معضلی 
چندین و چند ساله است که نیاز به کار 
اجرایی و عملی دارد که با شعار حل نمی شود 
و نمی توان تنها با شعار حل و فصل کردن 
معضلات قراردادهای بی پشتوانه را نادیده 
گرفت. به گزارش خبرنگار ایلنای مازندران، 
طبق آمارهای اعلام شده توسط مراجع رسمی 
و مسئولان ذی ربط، استان مازندران دارای 
بیش از ۱00 هزار کارگر شناسایی شده است 
که از این تعداد ۸0 هزار نفر در انجمن های 
مختلف ساماندهی شده اند؛ اما همچنان 
بسیاری از کارگران از اصلی ترین و مهم ترین 
حق کاری یک  کارگر یعنی بیمه محروم اند و 
قوانین و مقررات کار به درستی انجام  نمی شود. 
این روزها که مشکلات  معیشتی و اقتصادی 
بر همه خانوارها و به خصوص قشر کارگر 
فشار مضاعف وارد کرده  است، نمی توان 
به راحتی از حق و حقوق کارگران گذشت 
و این در حالی است که رعایت حقوق کار 
در دستمزد کارگران، مساله ای است که در 
بسیاری از موارد به درستی انجام  نمی شود و 
بسیاری از کارگران با حداقل حقوق و حتی 
قراردادهای سفید امضا زندگی می گذرانند و به 
فردای کاری و آینده کاری خود امیدی ندارند. 
قراردادهای سفید امضا، محدود و بی پشتوانه،  
توجه نکردن به قوانین و مقررات قانون کار، 
افزایش تورم و افزایش هزینه های زندگی با 
مشکلات اقتصادی افسارگسیخته از مسائلی 
است که جامعه کارگری مازندران همچون  
سایر کشور از آن رنج می برند. قاسم زاده یکی 
از کارگران مازندرانی در گفت وگو با ایلنا بر 
این اعتقاد است که در شرایط فعلی کار کردن 
برای بعضی از کارفرمایان بیگاری و استثمار 
است، اما نمی توانیم حرفی بزنیم و مجبور 
به ادامه کار با همان حداقلی ها هستیم چون 
کار دیگری وجود ندارد. او افزود: کارگران 
ساختمانی به عنوان ضعیف ترین و آسیب 
پذیرترین قشر کارگری این روزها در حالی 
از بیمه محروم اند که حداقل ایمنی در کار 
هم از سوی کارفرمایان برای این قشر رعایت 
نمی شود و ابزار ایمن در کار وجود ندارد. 
قاسم زاده افزود: فریادمان به جایی نمی رسد 
و مسئولان و وعده های قشنگ شان هم تنها 
بر روی کاغذ و برای روز و هفته کارگر است 
و مابقی روزها ماییم و حقوق های حداقلی 
برای لقمه نانی حلال و بدون بیمه و ایمنی. 
میرزایی از کارگران مازندرانی که به عنوان  
کارگر جوشکار مشغول فعالیت است گفت: 
کار بر روی ارتفاعات بدون بیمه و ایمنی برای 
همه ما کارگران ساختمانی در بخش های 
مختلف طاقت فرساست و دولت و مسئولان 
امر باید در این بخش فکر اساسی انجام دهند. 

خبــــر

روی خط آرمان ملی

به بهانه ادامه دار شدن آتش سوزی جنگل های هیرکانی با یک کنشگر حوزه محیط زیست و منابع طبیعی به گفت وگو نشستیم؛ 

 حفظ جنگل ها مساله مهم سیاستگذاران 
و قانونگذاران نیست!

 بودجه های کلان صرف ساخت سدها و پروژه های انتقال آب می شود نه حفظ جنگل ها

  سال هاست که مساله آلودگی هوا به یکی 
از اساسی ترین معضلات محیط زیستی و 
بهداشتی کشور تبدیل شده است و با وجود 
تصویب قوانین و مقررات بسیار برای مبارزه 
با این پدیده در دهه های گذشته، این معضل 
معمولا سال به سال تشدید می شود، چراکه 
اغلب مفاد قانونی تصویب شده برای حل 
مشکل آلودگی هوا به دلیل  عدم تخصیص 
اعتبارات مورد نیاز و عدم وجود اراده لازم 
برای مقابله با این پدیده، روی زمین مانده 
است. همین مساله نیز باعث شده که موضوع 
آلودگی هوا امسال نیز در کلانشهرهای 
کشور تکرار شود و چند هفته ای است که 
اهالی تهران و بسیاری از دیگر شهرهای 
بزرگ ایران ناچارند به آسمان خاکستری 
در شهرهای خود نگاه کنند و هوای کثیف را 
وارد ریه های خود کنند. داریوش گل علیزاده، 
اقلیم  سرپرست مرکز ملی هوا و تغییر 
سازمان محیط زیست با بیان اینکه با وجود 
6.5 میلیون خودروی سواری فرسوده در 
کشور، در سال ۱400 فقط ۲۹ هزار دستگاه 
از این خودروها از رده خارج شدند، گفته: 
برآوردهای ما نشان می دهد که نهادهای 
مختلف کشور در سال ۱40۲ برای عمل 
به تکالیف مربوط به قانون هوای پاک، در 
مجموع به بیش از صدهزار میلیارد تومان 
اعتبار ریالی به علاوه ۳ میلیارد دلار دیگر 
اعتبار ارزی نیاز دارند. گل علیزاده، درباره 
مهم ترین گره های حل نشدن مساله آلودگی 
هوا و تداوم این معضل در دهه های اخیر در 
شهرهای بزرگ کشور توضیح داده: متأسفانه 
تاکنون در کشورمان به اندازه اهمیت موضوع 
آلودگی هوا، به این مساله پرداخته نشده 
است؛ یعنی اعتبارات مورد نیاز جهت اجرای 
راهکارهای لازم برای مبارزه با آلودگی هوا 
تخصیص داده نشده و در سال های گذشته، 
عمدتا برنامه جامعی با پیش بینی بودجه 
مورد نیاز برای مقابله با این پدیده اجرا نشده 
است. او افزود: بیشتر برنامه هایی که تا کنون 

در حوزه مبارزه با آلودگی هوا مطرح شده، 
صرفا روی کاغذ مانده و اعتبارات مورد نیاز 
برای اجرای آن تامین نشده است. همین 
مساله نیز باعث شده که این برنامه ها که 
اغلب به صورت قانون، آیین نامه یا بخشنامه 
رسمی تدوین شده است، عملا به نوعی به 
توصیه نامه تبدیل شود و تاثیر زیادی در 
کاهش آلودگی هوای کلانشهرهای کشور 

نداشته باشد. 
 اغلب تکالیف قانون هوای پاک به 

درستی اجرا نشده است
گل علیزاده با تاکید بر اینکه اغلب تکالیف 
اصلی قانون هوای پاک )مصوب سال ۹6 
مجلس شورای اسلامی( به درستی اجرایی 
نشده است، گفت: تکالیف قانون هوای پاک 
که می تواند باعث کاهش میزان آلایندگی 
هوای کلانشهرها شود، کاملا معلوم است و 
منابع آن نیز از گذشته مشخص شده است؛ 
از جمله این تکالیف نیز می توان به توزیع 
سوخت استاندارد در سراسر کشور، از رده 
خارج کردن خودروها و موتورسیکلت های 
فرسوده، توسعه و به روزرسانی ناوگان 
حمل و نقل عمومی، کاهش وابستگی به 
گسترش  طریق  از  فسیلی  سوخت های 
نیروگاه های تجدیدپذیر و مواردی از این 
دست اشاره کرد که در سال های گذشته، 
اقدامات انجام شده برای اجرای آن ها کافی 

نبوده است. 
 بیش از ۶۰ درصد ناوگان حمل و نقل 

عمومی ایران فرسوده است
گل علیزاده با بیان اینکه ناکارآمد بودن 
سیستم حمل و نقل عمومی کشور باعث 
تشدید آلودگی هوا در کلانشهرها شده است، 
عنوان کرد: متأسفانه همین حالا بیش از 60 
درصد ناوگان حمل و نقل عمومی بار و مسافر 
در ایران فرسوده است و این فرسودگی را 
به طور ویژه می توان در اتوبوس های فرسوده 
ناوگان اتوبوسرانی درون شهری تهران و 
دیگر کلانشهرها مشاهده کرد. همچنین ما 

در سیستم حمل و نقل عمومی شهرهای 
بزرگ با کمبود شدیدی مواجه هستیم و 
همین مساله باعث می شود که شهروندان 
ناچار باشند بیشتر از خودروهای شخصی 
استفاده کنند و این مساله به افزایش ترافیک 
و تشدید آلودگی هوا در کلانشهرها دامن 

می زند. 
  سوخت های فسیلی؛ پایه ۹۴ درصد 

تولید انرژی در ایران
 سرپرست مرکز ملی هوا و تغییر اقلیم 
سازمان محیط زیست با تاکید بر اینکه 
شدت مصرف انرژی در ایران بسیار بیشتر 
گفت:  است،  جهانی  استانداردهای  از 
متأسفانه ۹4 درصد پایه تولید انرژی در 
احتراق سوخت های فسیلی  کشورمان، 
است و این مساله باعث می شود که اثرات 
تجمعی ناشی از مصرف بالای این سوخت ها 
به افزایش آلودگی هوا در کلانشهرها دامن 
بزند؛ به نحوی که حتی اگر تمام خودروهای 
تولیدی و سوخت توزیع شده در کشور 
استاندارد باشند، بازهم شدت بالای مصرف 
سوخت های فسیلی به خصوص در شرایط 
وارونگی دما باعث انباشت آلاینده ها بیش از 
ظرفیت تهویه هوای شهرهای بزرگ می شود 
و این اتفاق، قرار گرفتن شاخص آلایندگی 

هوا در شرایط ناسالم را به همراه دارد. 
 انباشت تکالیف روی زمین مانده 
سنوات گذشته برای مبارزه با آلودگی 

هوا
گل علیزاده در پاسخ به سوال دیگر ایلنا 
درباره میزان اعتبارات مورد نیاز برای رفع 
معضل آلودگی هوا در کشورمان توضیح 
داد: برآوردی که ما براساس تکالیف تعیین 
شده برای دستگاه های مختلف در قانون 
هوای پاک انجام داده ایم، نشان می دهد که 
نهادهای کشور در سال ۱40۲ برای عمل به 
این تکالیف، در مجموع به بیش از صد هزار 
میلیارد تومان اعتبار نیاز دارند. البته علاوه 
بر این بودجه، باید ۳میلیارد دلار دیگر نیز 

برای توسعه پالایشگاه ها جهت تولید سوخت 
دارای استانداردهای جهانی یورو4 و یورو5 
اختصاص یابد و مجموع این دو رقم، تخمین 
نیاز مالی کشور به مبارزه با آلودگی هوا صرفا 

در یک سال را نشان می دهد. 
 خسارت آلودگی هوا در سال ۱۴۰۰؛ 

حداقل ۱۱.3 میلیارد دلار
گل  علیزاده تاکید کرد: براساس این 
مطالعه، تعداد مرگ و میر ثبت شده منتسب 
به آلودگی هوا در ۲۷ شهر در سال گذشته، 
بالای بیست هزار نفر بود که از نظر وزارت 
بهداشت، خسارت معادل این آمار مرگ 
و میر بر کشور، ۱۱.۳میلیارد دلار برآورد 
می شود. البته در این مطالعه صرفا مرگ های 
مربوط به ذرات معلق کوچک تر از ۲.5 
میکرون بررسی شده بود و اگر آلاینده های 
گازی و ذرات معلق کوچک تر از ۱0 میکرون 
)گرد و غبار( نیز در نظر گرفته شود، قطعا 
میزان مرگ و میر ناشی از آلودگی هوا بیشتر 
از رقم اعلام شده توسط وزارت بهداشت 
خواهد بود. گل علیزاده با بیان اینکه در 
سال ۱400، حداقل 6 هزار نفر در تهران بر 
اثر مرگ های منتسب به آلودگی هوا جان 
خود را از دست داده اند، گفت: صرف نظر 
از خسارت های بهداشتی و جانی مربوط 
به آلودگی هوا، اگر ما سایر خسارت های 
مربوط به این پدیده نظیر آسیب های وارده 
به صنعت گردشگری، خسارات مربوط 
به زیرساخت های شهری و عمرانی، زیان 
مربوط به اختلال در پروازها، تعطیلی 
کسب و کارها، ادارات و مراکز آموزشی بر 
اثر تشدید آلودگی هوا و پدیده ریزگردها، 
خسارات ناشی از گرد و غبار بر تنوع زیستی و 
همچنین زیان های روحی، روانی و اجتماعی 
ناشی از تشدید آلودگی هوا را محاسبه کنیم، 
خواهیم دید که خسارات ناشی از آلودگی 
هوا در کشورمان بسیار بیشتر از رقم اعلامی 
وزارت بهداشت یعنی سالانه ۱۱.۳ میلیارد 

دلار است.

سازمان محیط زیست: فقط ۲۹ هزار خودرو از ۶.5میلیون خودروی فرسوده اسقاط شدند

با انباشت تکالیف بر زمین مانده برای رفع آلودگی هوا مواجه هستیم!


